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3- PROCEDIMENTS ESPECIALS 

3.2.2 Proposicions de llei qualificada 

Edicte 

La síndica general, vist l’acord de la Junta de 

Presidents de Grup Parlamentari del dia 5 de 

novembre del 2019, determinant la comissió 

competent per trametre la Proposició de llei de 

modificació de la Llei qualificada del règim 

electoral i del referèndum, 

Disposa 

D’acord amb el que preveu l’article 45 del Reglament 

del Consell General, trametre l’esmentada Proposició 

de llei, així com les esmenes a l’articulat que han estat 

presentades a la Comissió Legislativa de Justícia, 

Interior i Afers Institucionals. 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 2 de desembre del 2020 

Roser Suñé Pascuet  

Síndica General 

4- IMPULS I CONTROL DE 

L'ACCIÓ POLÍTICA DEL GOVERN 

4.4.1 Preguntes 

Edicte 

La Sindicatura, en reunió tinguda el dia 2 de 

desembre del 2020, ha examinat les preguntes amb 

resposta escrita del Govern presentada per la M. I. 

Sra. Carine Montaner Raynaud, consellera general 

del Grup Parlamentari Terceravia + Unió Laurediana 

+ Independents, per escrit de data 1 de desembre del 

2020, relatives al conveni col·lectiu del SAAS i 

d’acord amb els articles 18 i 130 del Reglament del 

Consell General ha acordat admetre-les a tràmit i 

ordenar la seva publicació, (Reg. Núm. 987). 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 2 de desembre del 2020 

Roser Suñé Pascuet  

Síndica General 

A la M. I. Sindicatura 

La sotasignada, M. I. Carine Montaner Raynaud, 

consellera general del Grup Parlamentari Terceravia 

+ Unió Laurediana + Independents, d’acord amb el 

que disposa el capítol IV del Reglament del Consell 

General, formulo la següent pregunta, perquè sigui 

resposta pel Govern, de forma escrita. 

Pregunta que es formula al Govern relativa al 

conveni col·lectiu del Servei Andorrà d’Atenció 

Sanitària 

Exposició: 

Havent fet una reunió telemàtica amb els 

representants del comitè d’empresa del SAAS, tenint 

en compte la dedicació del personal del SAAS i la 

seva gran tasca en aquest període tan dur i difícil de 

la crisi sanitària causada per la Covid-19, 

Demano a Govern si el SAAS té previst elaborar el 

conveni col·lectiu del SAAS amb els seus treballadors 

i si pot informar del cronograma de les reunions per a 

l’elaboració d’aquest. 

Andorra la Vella, 1 de desembre de 2020 

M. I. Carine Montaner Raynaud  

Consellera general de  

Terceravia + Unió Laurediana + Independents 

Edicte 

La Sindicatura, en reunió tinguda el dia 2 de 

desembre del 2020, ha examinat les preguntes amb 

resposta escrita del Govern presentades per la M. I. 

Sra. Carine Montaner Raynaud, consellera general 

del Grup Parlamentari Terceravia + Unió Laurediana 

+ Independents, per escrit de data 1 de desembre del 

2020, relatives al transport sanitari i d’acord amb els 

articles 18 i 130 del Reglament del Consell General 

ha acordat admetre-les a tràmit i ordenar la seva 

publicació, (Reg. Núm. 988). 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 2 de desembre del 2020 

Roser Suñé Pascuet  

Síndica General 

A la M. I. Sindicatura 

La sotasignada, M. I. Carine Montaner Raynaud, 

consellera general del Grup Parlamentari Terceravia 

+ Unió Laurediana + Independents, d’acord amb el 

que disposa el capítol IV del Reglament del Consell 

General, formulo la següent pregunta, perquè sigui 

resposta pel Govern, de forma escrita. 

Pregunta que es formula al Govern relativa al 

transport sanitari 

Exposició: 
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A la legislatura anterior i en l’actual, he manifestat de 

manera reiterada la necessitat d’optimitzar el 

transport d’emergència del país, treballant de la mà 

dels col·lectius implicats per tal de trobar solucions de 

millora. 

Demano a Govern si té previst reemprendre el treball 

d’aquest tema, durant aquesta legislatura i, si és que 

sí, comunicar el cronograma previst de les reunions 

amb els col·lectius implicats. 

Andorra la Vella, 1 de desembre de 2020 

M. I. Carine Montaner Raynaud  

Consellera general de  

Terceravia + Unió Laurediana + Independents 

4.4.2 Respostes escrites 

Edicte 

La síndica general, d’acord amb les previsions de 

l’article 90 del Reglament del Consell General, 

Dispoa 

Publicar la resposta del Govern a les preguntes 

formulades pel M. I. Sr. Jordi Font Mariné, conseller 

general del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 

escrit de 15 d'octubre del 2020, relatives a la 

concurrència d'Andorra Telecom a concursos 

públics i d'entitats parapúbliques, i publicades en el 

Butlletí del Consell General número 83/2020, del 21 

d’octubre. 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 2 de desembre del 2020 

Roser Suñé Pascuet  

Síndica General 

Ministeri d’Ordenament Territorial 

Preguntes amb resposta escrita del 

Govern (Reg. núm. 0811) 

Preguntes amb resposta escrita del Govern 

relatives a la concurrència d’Andorra 

Telecom a concursos públics i d’entitats 

parapúbliques, formulada pel M. I. Sr. Jordi 

Font Mariné, conseller general del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata.  

 

Es demana: 

1. Quin ha estat el nombre d’intervencions i serveis 

realitzats per Andorra Telecom amb concurrència 

pública en empreses públiques i privades i per 

sector d’activitat en els darrers 4 anys? 

Andorra Telecom s’ha presentat a un total de 9 

concursos públics en el decurs dels darrers 4 anys, 

concretament a 3 concursos l’any 2018, 4 concursos 

l’any 2019 i a 2 concursos l’any 2020.  

Es tracta de licitacions de caràcter públic d’entitats 

públiques i parapúbliques tots ells publicats en el seu 

degut moment al BOPA.  

Val a dir que Andorra Telecom ha resultat ser 

l’empresa adjudicada en 6 de les licitacions indicades, 

tot i que en una d’elles només parcialment amb 

l’adjudicació d’un dels lots.   

Els serveis adjudicats a Andorra Telecom fan 

referència a serveis de seguretat, com ara tests 

d’intrusió a la xarxa, tallafocs, auditories de seguretat 

dels sistemes d’informació, en 5 ocasions, i al 

desplegament d’una xarxa d’accés a Internet via wifi 

en una ocasió. 

2. Quin és el pla de negoci que Andorra Telecom 

ha establert per dedicar-se a aquesta opció 

concursal? 

D’acord amb el que preveuen els estatuts d’Andorra 

Telecom, la Societat té per objecte dos tipus 

d’activitats clarament diferenciades: 

- D’una banda, la prestació en exclusiva del servei 

públic universal de telecomunicacions d’Andorra, 

que comprèn amb caràcter necessari, els serveis de 

connexió de dades, internet i telefonia fixa i mòbil, 

amb independència de la tecnologia que suporti 

aquests serveis (com ara IP, 3G, 4G i totes les altres 

actuals i futures); i fer-se càrrec de l’explotació també 

en exclusiva de tota classe d’infraestructures i xarxes 

de comunicacions electròniques associades, actuals i 

futures, i de la interconnexió de les mateixes 

infraestructures i xarxes a l’estranger. 

- D’altra banda, el desenvolupament d’activitats 

associades a les comunicacions electròniques, que no 

formen part del servei públic universal de 

telecomunicacions i que Andorra Telecom pot 

realitzar sense caràcter d’exclusiva, en règim de lliure 

concurrència. Aquestes activitats les pot 

desenvolupar tant a Andorra com a l’estranger de 

forma directa o indirecta, en qualsevol de les 

modalitats admeses en dret. 

La voluntat d’Andorra Telecom en el 

desenvolupament d’activitats associades a les 

comunicacions electròniques a Andorra, que ha anat 

incorporant al seu catàleg comercial no és altra que 

oferir solucions complementàries dels serveis de 

comunicació electrònica que poden contribuir a 
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afavorir la competitivitat digital de les nostres 

empreses i institucions, el foment, conscienciació i 

adopció de les millors pràctiques en seguretat digital, 

i en especial oferir solucions en aquells àmbits poc o 

gens desenvolupats al país associats directament amb 

les comunicacions electròniques.  

És necessari deixar constància que l’objectiu 

d’Andorra Telecom és el de fomentar una 

concurrència saludable que ajudi a empènyer en 

l’evolució i el creixement del sector, promoure la 

difusió de solucions i potencialitats de les tecnologies, 

incidir en els àmbits relatius a la seguretat de les 

comunicacions, amb una visió que busca una millora 

continua i conjunta, fomentant sinèrgies amb el teixit 

empresarial andorrà. Andorra Telecom busca 

especialment desenvolupar, promoure i enriquir el 

mercat en aquells àmbits amb poc o gens 

desenvolupament d’oferta local de serveis. 

Ens agrada pensar també en les empreses del sector 

com a col·laboradores; de fet, algunes son 

distribuïdores autoritzades d’algunes de les solucions 

ofertes en règim de lliure concurrència, com els 

serveis Cloud d’emmagatzemament de dades al núvol, 

o altres directament presten els seus propis serveis 

d’instal·lació i manteniment.  

Per aquest motiu les propostes comercials en aquest 

àmbit d’activitat en règim de lliure concurrència 

sempre vetllen i es defineixen complint les següents 

premisses : 

- Unes característiques de l’oferta que han de poder 

ser replicades per qualsevol competidor eficient i 

responsable (especificacions de la instal·lació, servei a 

prestar, preu i condicions de pagament, acord de 

nivell de servei, termini d’instal·lació, entre altres), 

- Unes condicions econòmiques que han de permetre 

assegurar un marge comercial adequat i en línia amb 

les pràctiques comercials del sector, i que no puguin 

en cap cas suposar una concurrència deslleial.  

Si bé pot resultar evident, és rellevant assenyalar que 

Andorra Telecom en cap cas ha presentat mai una 

oferta sota preu de cost, ni tampoc ha tret profit de la 

prestació de serveis en exclusiva (primer tipus 

d’activitat) per abaratir la cotització de preu 

d’activitats prestades en règim de lliure concurrència 

(segon tipus). 

La pandèmia de la COVID-19 ha posat més que mai 

de manifest el paper fonamental de les tecnologies de 

la informació i la comunicació. La connectivitat i la 

necessària acceleració de la transformació digital s’ha 

imposat sota totes les seves formes. Els agents 

econòmics del país, així ens ho traslladen en els 

diferents fòrums de treball en els que Andorra 

Telecom participa, esperen d’aquesta societat pública, 

una contribució activa en aquest procés de 

transformació digital i en la promoció de totes 

aquelles iniciatives i solucions necessàries per 

empènyer la competitivitat del país, de les seves 

empreses, garantint no solament la màxima velocitat 

i capacitat en xarxes i sistemes, sinó també el 

desenvolupament de serveis que permetin afrontar 

reptes com són els nous models de prestació i consum 

de serveis, de treball en remot, d’educació en línia, la 

Internet de les Coses (IoT en les seves sigles angleses), 

la gestió certificada digitalment, el Blockchain, 

l’automatització, la intel·ligència artificial, 

l’emmagatzematge, entre altres.  

Per aquest motiu i en base als seus estatuts i activitats 

autoritzades, Andorra Telecom posa el seu 

coneixement al servei de les institucions i empreses 

del país amb l’objectiu d’acompanyar-les en els seus 

processos de transformació i modernització digital, i 

treure el millor profit de les tecnologies, que en un 

curt espai de temps, han passat a ser capitals per 

garantir els nous models de negoci i relació de les 

empreses.  

Andorra la Vella 30 de novembre del 2020 

Jordi Torres Falcó  

Ministre d’Ordenament Territorial 

Edicte 

La síndica general, d’acord amb les previsions de 

l’article 90 del Reglament del Consell General, 

Disposa 

Publicar la resposta del Govern a les preguntes 

formulades pel M. I. Sr. Roger Padreny Carmona, 

conseller general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de 14 d'octubre del 2020, 

relatives a l'espectacle del Cirque du Soleil a 

Andorra pels anys 2021 i 2022, i publicades en el 

Butlletí del Consell General número 83/2020, del 21 

d’octubre. 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 2 de desembre del 2020 

Roser Suñé Pascuet  

Síndica General 
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Ministeri de Turisme  

Resposta escrita (Reg. núm. 0808-20) 

Resposta escrita del Govern (M. I. Sra. 

Verònica Canals, ministra de Turisme) a les 

preguntes presentades pel M. I. Sr. Roger 

Padreny, Conseller General del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, relatives a 

l’espectacle del Cirque du Soleil a Andorra 

pels anys 2021 i 2022 (Reg. núm. 0808-20) 

Preguntes que es formulen relatives a 

l’espectacle del Cirque du Soleil a Andorra 

pels anys 2021 i 2022. 

1. Si tal com s’estableix el projecte de Pressupost 

de l’exercici 2021, Andorra Turisme, SAU ja ha 

procedit al pagament de 764.444€ al Cirque du 

Soleil, INC per l’exercici 2021, perquè aquest 

projecte de pressupost 2021 preveu destinar els 

mateixos diners, ja pagats, a l’esdeveniment del 

Tour de France 2021?. Com es pot dur a terme un 

mateix pagament, amb els mateixos diners, per dos 

projectes diferents? 

En resposta a la primera pregunta, us informo que no 

s’està duent a terme un mateix pagament per a dos 

projectes diferents. 

Durant l’any 2020, Andorra Turisme, en compliment 

de l’acord contractual signat amb el Cirque du Soleil 

en data 11 de desembre del 2019, va efectuar dos 

pagaments per un import total brut de 764.444 € (en 

dates 29 de gener i 9 de març del 2020).  Aquests dos 

pagaments, d’acord amb l’addenda acordada el mes de 

març del 2020 i signada l’agost del 2020, van establir-

se com a pagaments avançats per a l’espectacle de 

l’edició del 2021. 

En el projecte de pressupost del 2021 de la societat 

Andorra Turisme es detalla que els diners avançats al 

Cirque du Soleil durant l’exercici 2020, i que per tant 

no s’hauran d’abonar durant l’exercici del 2021, es 

destinaran a cobrir una part de les despeses del Tour 

de França.  

Els imports de la partida 226 del pressupost d’Andorra 

Turisme per a l’exercici del 2021, que corresponen a 

les accions de màrqueting, comercials, patrocinis i 

esdeveniments, no s’han vist incrementats tot i 

comptar amb un nou esdeveniment de renom 

internacional com serà l’arribada del Tour de França 

a Andorra. 

2. En la sessió de control al Govern del passat 1 

d’Octubre, des del Govern es va establir que no es 

tenia “una vareta màgica” per preveure que 

succeiria en un futur si la situació de la crisi 

sanitària continuava. No obstant això, tractant-se 

d’imports milionaris, quina és la previsió 

econòmica d’organitzar un espectacle com el del 

Cirque du Soleil, si el context de la crisi sanitària i 

restriccions als espectacles de masses, a causa de la 

Covid-19, continua? Es preveu el mateix impacte 

econòmic previ a la crisi sanitària? 

La previsió econòmica d’organitzar l’espectacle per a 

l’any 2021 és la mateixa que estava prevista per a 

l’edició del 2020, donat que el format de l’espectacle 

es preveu que sigui el mateix, i s’adaptarà, si s’escau, 

al context sanitari en el qual estiguem al juliol de l’any 

2021. 

En relació amb la previsió d’impacte econòmic i donat 

que aquesta dada està condicionada a les diferents 

variables que componen la despesa mitjana diària que 

fan els visitants que assisteixen a l’espectacle, el 

resultat estimatiu podria ser similar al d’edicions 

anteriors, però fins a la finalització de l’espectacle es 

fa difícil establir quin serà l’import final resultant i si 

aquest resultat serà similar a l’existent abans de la crisi 

sanitària. 

3. Per què el projecte de Pressupost de l’exercici 

2021 d’Andorra Turisme, SAU hi ha hagut una 

previsió dels mateixos ingressos de l’espectacle del 

Cirque du Soleil, que aquells previstos abans de la 

crisis sanitària causada pel SARS-CoV-2? Quins 

paràmetres han permès calcular aquests ingressos? 

Durant l’elaboració del pressupost de l’edició del 2020 

s’estava negociant el contracte amb el Cirque du 

Soleil per a les edicions del 2020 i el 2021 i en 

l’estimació d’ingressos es va preveure una quantitat 

similar a la de l’edició del 2019. 

El contracte finalment acordat amb el Cirque du 

Soleil, en data 11 de desembre del 2019, incloïa un 

nombre de funcions superior (26 al 2020 vs. les 22 del 

2019), la qual cosa segurament hauria fet incrementar 

els ingressos globals de l’edició del 2020. 

En el pressupost del 2021, la previsió d’ingressos ja 

s’ha fet tenint en compte que finalment l’espectacle 

comptarà amb 26 funcions (recordem que l’espectacle 

del 2019 en tenia 22) i que el nombre d’espectadors 

de pagament per funció pugui situar-se en les 2.000 

persones, amb uns 52.000 espectadors de pagament 

en total per a l’edició del 2021, amb una possible 

disminució del 12% respecte de l’edició del 2019. 

La previsió d’ingressos per a l’edició del 2021 s’ha 

mantingut en el mateix import que s’havia estimat 

inicialment per a l’edició del 2020. En el cas que no 

haguéssim estat sota els efectes de la crisi sanitària 

causada pel SARS-CoV-2, possiblement la previsió 

d’ingressos per a l’edició dels espectacles del Cirque 
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du Soleil per al 2021 hauria estat superior a 1.238.041 

€ que es van obtenir al tancament de l’edició del 2019.  

Atenent un criteri de prudència i tot i comptar amb 

quatre funcions suplementàries (26 vs. 22), Andorra 

Turisme ha fet una estimació moderada dels ingressos 

dels espectacles del Cirque du Soleil per al 2021 

ajustant l’import a 1.100.000 € i preveient una 

possible disminució del nombre d’espectadors 

asseguts per funció. 

4. Per què al moment de negociar i formalitzar 

l’addenda del contracte, el passat 7 d’agost, no es 

van preveure noves condicions contractuals i 

imports adaptats a les restriccions pressupostàries i 

a la situació sanitària d’un context de Covid-19? 

L’acord es va assolir a finals de març del 2020, just al 

principi de l’actual crisi sanitària, tot i que per les 

circumstàncies d’aquell moment el Cirque du Soleil 

no el va poder signar fins al 7 d’agost.  

L’objectiu d’Andorra Turisme va ser, des del primer 

moment, assegurar el posposament de l’espectacle per 

a l’edició del 2021, en les mateixes condicions i els 

costos que el de l’edició del 2020, tot garantint que els 

imports abonats a principis d’any es reconduïssin a 

l’edició del 2021, vist que les circumstàncies del 

moment permetien pensar que l’espectacle es podria 

portar a terme amb normalitat l’any següent.  

5. Per que en un context de crisi sanitària, marcat 

per fortes reduccions de les inversions públiques i 

restriccions pressupostàries, el Govern no s'ha 

replantejat la relació amb el Cirque du Soleil, INC 

i s'ha compromès contractualment milionàriament 

amb aquesta empresa, que actualment es troba en 

una situació econòmica molt delicada? Que 

succeirà amb els diners pagats i compromesos si el 

Cirque du Soleil, INC es troba en una situació de 

suspensió de pagaments o en una situació de 

fallida?  

Al llarg dels darrers anys, s’ha posat de manifest que 

els espectacles del Cirque du Soleil del mes de juliol a 

Andorra han ajudat a la desestacionalització de la 

destinació i han comportat una millora en les xifres de 

visitants al país. Les presentacions públiques 

realitzades anyalment per Andorra Turisme 

corroboren aquesta informació. 

Així, el retorn econòmic que cada any deixaven els 

espectacles del Cirque du Soleil a Andorra és el 

principal motiu pel qual s’ha valorat mantenir la 

col·laboració amb l’empresa Cirque du Soleil INC, 

donant continuïtat al contracte signat l’any 2019. 

En el marc del seguiment portat a terme amb Cirque 

du Soleil INC, recentment ha comunicat a Andorra 

Turisme, SAU el tancament del procediment de 

recapitalització de la marca en el qual es trobava, que 

ha conclòs amb uns acords de venda. Amb aquests 

acords s’assegura la seva continuïtat i la represa de la 

seva activitat, quan les circumstàncies sanitàries ho 

permetin, i doncs tornar a presentar espectacles arreu 

del món, entre ells, els d’Andorra. 

En l’hipotètic i indesitjat cas en què en un futur el 

Cirque du Soleil INC estigués sotmès a un 

procediment de suspensió i/o de fallida (el que no és 

avui el cas, com mencionat), a l’igual que passaria 

amb qualsevol altra co-contractant en aquesta 

mateixa situació, Andorra Turisme exerciria aquelles 

accions que l’emparessin, com no podria ser d’altra 

manera, per recuperar el seu crèdit. 

6. Segons el llegit al contracte entre Andorra 

Turisme, SAU i el Cirque du Soleil, INC, existeix 

una clàusula de Forca Major que permet rescindir 

el contracte. Aquesta fa referencia a "tot 

esdeveniment o condició que no existeix a la data 

de  la signatura del contracte, que no és 

raonablement previsible a la data de la signatura del 

contracte, que és independent a la voluntat de les 

parts i que impedeix completament o 

considerablement una part del contracte a executar 

les seves obligacions". En aquest sentit, el contracte 

estableix que es considera motiu de forca major, 

entre  d'altres, "les epidèmies". Fruit de l'estipulat, 

per que no es va activar la clàusula de forca Major, 

per rescindir el contracte, un cop va començar la 

crisi sanitària?  

El que preveu la mencionada clàusula és, que en cas 

d’anul·lació d’una o més representacions de 

l’espectacle per motius de força major, Andorra 

Turisme, SAU reconeixia i acceptava pagar les 

contraprestacions degudes i exigibles fins a la data. 

Així, si no s’hagués acordat posposar l’espectacle per 

a l’any següent, les quantitats pagades fins a aquella 

data per Andorra Turisme, SAU (en contraprestació 

de treballs ja realitzats per Cirque du Soleil, INC), 

s’haguessin pagat a fons perdut, per a un espectacle 

que no es portaria a terme l’any 2020 i el contracte 

hauria mantingut la seva vigència per a l’espectacle de 

l’any 2021 (doncs el contracte era vigent per dos 

anys). 

Per aquest motiu, es va considerar oportú mantenir la 

vigència del contracte que s’havia signat per als anys 

2020 i 2021 i negociar i obtenir un acord que es va 

formalitzar mitjançant addenda, per la qual les parts 

acordaven traslladar els seus respectius compromisos 

i obligacions contractuals de l’espectacle del 2020 al 

de l’any 2021, i aquells de l’any 2021 a l’any 2022, 

sense cap cost afegit per a Andorra Turisme, SAU. 

7. Tenint en compte que el contracte entre 

Andorra Turisme, SAU i el Cirque du Soleil, INC, 

estableix que la clàusula de Força Major fa 

referencia a "tot esdeveniment o condició que no 

existeix a la data de la signatura del contracte",  el 
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Govern d'Andorra pot actualment rescindir el 

contracte al·legant la causa de  força major, si al 

moment de signar l'addenda (el passat 7 d'agost) ja 

ens trobàvem en un context de crisi sanitària?  

Andorra Turisme, SAU i Cirque du Soleil INC varen 

acordar posposar les obligacions contractuals de 

l’edició del 2020 a la del 2021 i aquelles del 2021 al 

2022, segons el que estableix l’addenda acordada a 

finals del mes de març del 2020 i signada el 7 d’agost 

següent, la qual es va adoptar justament amb motiu 

de les circumstàncies provocades per la crisi sanitària 

de la COVID-19, vista la impossibilitat de portar a 

terme l’espectacle durant l’estiu del 2020. 

Si en el futur les circumstàncies sanitàries no 

permetessin portar a terme qualsevol dels espectacles, 

Andorra Turisme valoraria la possibilitat d’anul·lar i/o 

posposar l’espectable, segons cregui més oportú en 

aquell moment, d’acord amb les previsions del 

contracte i de l’addenda.  

8. En la sessió de control al Govern del passat 1 

d'octubre, des del Govern es va establir que el 

projecte del Cirque du Soleil no sortia amb "nom i 

cognom" dins el document del pla d'acció de 

Govern 'Horitzó 23’, però que s’incloïa dins la 

categoria "d'esdeveniments".  Revisant la iniciativa 

número onze d'aquest Pla,  sota el nom "Una nova 

política turística", hi podem copsar que l'única 

acció que  fa referencia a esdeveniments és la 

cinquena, referent a "organitzar proves  esportives 

internacionals, esdeveniments culturals i trobades 

professionals que  assegurin les garanties sanitàries 

i de sostenibilitat". No obstant això, dins d'aquesta 

mateixa acció, no hi veiem com a participant o 

organisme encarregat de l'acció a "Andorra 

Turisme" (el qual sí que hi participa en altres 

accions turístiques del pla). És per aquest motiu, 

que ens preguntem altre cop a on es troba encabit 

el "Cirque du Soleil" dins del Pla 'Horitzó 23'?  

El projecte del Cirque du Soleil, tot i no mencionar-

se específicament, es troba emmarcat en la iniciativa 

11.5, relativa a “l’Organització de proves esportives 

internacionals, esdeveniments culturals i trobades 

professionals que assegurin les garanties sanitàries i de 

sostenibilitat”. En l’apartat dels organismes 

participants, es va considerar detallar-hi únicament el 

Ministeri de Turisme, organisme del qual depèn 

Andorra Turisme. 

9. És el "Cirque du Soleíl" un projecte "alineat amb 

els objectius del Govern" i la "nova política 

turística", tal com estableix l'acció cinquena de la 

iniciativa número onze del Pla 'Horitzó 23'?  

Entenem que els espectacles del Cirque du Soleil 

s’alineen amb els objectius de Govern relatius a la 

nova política turística en tant que en els propers anys, 

considerats de transició, caldrà continuar mantenint 

accions que siguin capaces de generar visites al país i 

ajudar al canvi de model. 

Justament la greu situació econòmica que està 

generant la pandèmia del SARS-CoV-2, i en 

particular les terribles conseqüències sobre el sector 

turístic andorrà, ens obliguen a tenir ben present la 

realitat d’aquest sector. Cal recordar que tenim al 

Principat més de 46.000 llits en allotjaments turístics, 

més de 400 restaurants, milers de botigues, i un llarg 

etcètera de centres d’oci i de lleure que requereixen 

que vingui un nombre elevat de visitants. 

L’organització d’esdeveniments culturals i de proves 

esportives, entre d’altres, descrits en l’acció 11.5 del 

Pla Horitzó 23, és de fàcil implementació ja que 

Andorra ha demostrat sobradament la seva gran 

capacitat per fer-ho, i amb molt bona nota. Així 

mateix, l’impacte econòmic és sempre important, i 

ajuda a la consolidació d’Andorra com a destinació 

turística de qualitat i molt ben valorada, i a la 

diversificació de la seva oferta. 

10. Tenint en compte que el Pla 'Horitzó 23' 

estableix la transparència com un dels principals 

valors i fonaments amb que es basa el pla i tenint 

en compte la proposició de llei de transparència í 

accés a la informació pública, elaborada pels grups 

parlamentaris que donen suport al Govern, té 

previst fer públics el Ministeri de Turisme els 

contractes amb el Cirque du Soleil, INC?  

La societat Andorra Turisme SAU, en tot moment, 

ha garantit la transparència i l’accés al contingut dels 

contractes relatius al Cirque du Soleil INC sol·licitats 

per part dels grups parlamentaris, tot i donant 

compliment a l’obligació que dimana dels acords 

signats entre les dues societats, de limitar-ne la difusió 

pública. 

Per aquest motiu, Andorra Turisme, SAU ha facilitat 

als consellers, la consulta dels contractes del Cirque 

du Soleil INC a les seves oficines en els millors 

terminis i durant el temps que aquests han considerat 

necessari i escaient, que s’han vist completades amb 

les explicacions sol·licitades, amb total respecte de les 

seves obligacions contractuals. 

Andorra la Vella, 1 de desembre del 2020 

Verònica Canals Riba 
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4.4.3 Preguntes urgents 

Edicte 

La Sindicatura, en reunió tinguda el dia 2 de 

desembre del 2020, ha examinat la pregunta amb 

resposta oral del Govern presentada pel M. I. Sr. 

Roger Padreny Carmona, conseller general del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de data 2 de 

desembre del 2020, relativa a la construcció d’un 

aeroport a Andorra i d’acord amb els articles 130 i 

132 del Reglament del Consell General ha acordat 

admetre-la a tràmit, atorgar-li la declaració d’urgència 

i ordenar la seva publicació, (Reg. Núm. 993). 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 2 de desembre del 2020 

Roser Suñé Pascuet  

Síndica General 

Molt Il·lustre Senyora, 

El sotasignat, Roger Padreny Carmona, conseller 

general del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, 

d’acord amb el que disposa el capítol quart del títol IV 

del Reglament del Consell General, formulo la 

següent pregunta perquè sigui resposta pel Govern, de 

forma oral, davant el ple del Consell General. De 

conformitat amb l’article 132 del mateix Reglament, 

sol·licito que aquesta pregunta obtingui la declaració 

d’urgència. 

Pregunta que es formula amb relació a la 

construcció d’un aeroport a Andorra 

Vist que el passat 24 de novembre del 2020 vam poder 

conèixer per la premsa que el Govern d’Andorra ha 

portat el projecte d’aeroport de Grau Roig a 

l’Organització de l'Aviació Civil Internacional 

(OACI) per tal que se li concedeixi el certificat de 

viabilitat tècnica. 

Es demana: 

El Govern d’Andorra és favorable de construir un 

aeroport en territori andorrà, com el del projecte de 

Grau Roig? 

Consell General, 2 de desembre del 2020 

Roger Padreny Carmona  

Conseller General  

Grup Parlamentari Socialdemòcrata 

 

Edicte 

La Sindicatura, en reunió tinguda el dia 2 de 

desembre del 2020, ha examinat la pregunta amb 

resposta oral del Govern presentada pel M. I. Sr. Pere 

López Agràs, conseller general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 2 de desembre del 

2020, relativa a la reglamentació per practicar 

esports de neu i d’acord amb els articles 130 i 132 del 

Reglament del Consell General ha acordat admetre-

la a tràmit, atorgar-li la declaració d’urgència i 

ordenar la seva publicació, (Reg. Núm. 1000). 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 2 de desembre del 2020 

Roser Suñé Pascuet  

Síndica General 

Molt Il·lustre Senyora,  

El sotasignat, Pere López Agràs, conseller general i 

president del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, 

d’acord amb el que disposa el capítol quart del títol IV 

del Reglament del Consell General, formulo la 

següent pregunta perquè sigui resposta pel Govern, de 

forma oral, davant el ple del Consell General. De 

conformitat amb l’article 132 del mateix Reglament, 

sol·licito que aquesta pregunta obtingui la declaració 

d’urgència. 

Pregunta sobre la reglamentació per practicar 

esports de neu 

Vist que Ski Andorra ha donat a conèixer el Forfet 

Natura tot fent al·lusions en la seva presentació i en 

paraules del seu president (i que han estat recollides 

per la premsa nacional i internacional) que “La policia 

podrà sancionar els practicants d'esquí de muntanya i 

de raquetes sense forfet”. 

Vist que la disposició final segona  Llei 37/2018, del 

20 de desembre, de l’esport del Principat d’Andorra 

establia que :  

“Es modifica l’article 13 de la Llei relativa a les estacions 

d’esquí i les instal·lacions de transport per cable, del 9 de 

novembre del 2000, que queda redactat com segueix:  

Article 13. Esquí de muntanya  

L’esquí de muntanya i les altres activitats que poden tenir 

lloc dins els dominis esquiables del Principat d’Andorra 

s’han de practicar en les àrees i en els horaris habilitats i 

autoritzats per les persones físiques o jurídiques 

explotadores.  

S’encomana al Govern que, en el termini de vuit mesos a 

comptar de l’entrada en vigor d’aquesta Llei, elabori una 

Llei, que reguli, entre altres, els drets i deures dels usuaris 

dels dominis esquiables així com el règim sancionador.” 
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Vist que la legislació permet a les entitats 

explotadores autoritzar determinats espais o horaris 

per la pràctica dels esports de muntanya però no la 

imposició del pagament d’un forfet que amb la 

legislació vigent només es pot exigir com a usuaris de 

les instal·lacions del transport. 

Vist que el Govern ha aprovat per Decret el 

“Reglament dels requisits per practicar esports de neu 

altres que l’esquí alpí i l’esquí de fons a les estacions 

d’esquí” que podria contenir, al nostre entendre, 

algunes severes extralimitacions en referència a la 

legislació vigent. 

Es demana, 

Quina opinió té el Govern del Forfet Natura i en base 

a quina legislació es sustenta?  

Com es pot justificar la imposició d’infraccions i 

sancions per via d’un decret que van més enllà del 

marc legislatiu vigent i que limita uns drets dels que, 

fins avui, era possible gaudir? 

I, per què el Govern no ha elaborat “una llei que reguli, 

entre altres, els drets i deures dels usuaris dels dominis 

esquiables així com el règim sancionador” en el termini 

establert legalment? 

Consell General, 2 de desembre del 2020 

Pere López Agràs  

Conseller general i President  

Grup Parlamentari Socialdemòcrata 
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